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Milé čtenářky a milí čtenáři, 
 
Rodiče a děti, děti a rodiče – když to dáme 
dohromady, vznikne rodina, jejíž význam, 
smysl a funkce určitě všichni známe, protože 
všichni pocházíme z nějaké rodiny a většina 
z nás je už rodiči. Že to je doživotní role, také 
víme, stejně tak chápeme, že rodina není 
pouze skupina lidí žijících v jedné 
domácnosti, v níž jde o výchovu dětí, ale že 
rodinu zároveň představují vztahy mezi 
všemi členy hodně ovlivněné i vztahy v širší 
rodině, v okolí, ve státě a dnes můžeme říci i 
v celém světě. 
Jsme lidé, a proto je náš život založen na 
vztazích, ať jsou jakékoliv, vždycky nějaké 
jsou, vždy se rozvíjejí a mění, často nás 
přetvářejí, stále v nich můžeme hledat řešení 
nových situací. 
Již více než rok se nacházíme v nové situaci, 
kdy život rodiny radikálně změnil svou 
podobu. Stalo se něco, co nikdo nikdy 
nemohl předvídat, a tak mimo jiné můžeme 
sledovat zvýšený zájem odborníků o 
rodinnou problematiku spojenou s distanční 
výukou, s psychikou dětí, s náplní jejich 
volného času, ale na druhou stranu také s 
postavením rodičů, kteří musí řešit řadu na 
první pohled neřešitelných situací. Rodiče se 
starají o své děti, ale mají ještě i své rodiče, a 
tak dochází k obtížím s možností setkávání 
se s nimi, zejména v období zákazů a 
opatření. 
To všichni známe z vlastní zkušenosti, 
z toho, co sami v této době zažíváme, ale 
život jde dál, každý dělá, co může, aby rodina 
fungovala, aby všichni byli do určité míry 
spokojení. 
Hledají se v rámci možností a opatření nové 
nápady pro pozitivní zážitky, starší děti se 
určitě rády zapojí do domácích prací, třeba 
dokonce překvapí rodiče uklizeným bytem, 
připraveným obědem, upečeným koláčem. 
Velkým přínosem je také to, že se dokážou  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

postarat nejen o sebe, ale také o mladší 
sourozence, více a často i lépe než dříve 
zkombinovat své školní povinnosti s volným 
časem, rozplánovat si denní činnosti tak, aby 
se vše co nejlépe zvládlo. A tak rodiče mohou 
mít ze svých dětí radost, protože když děti 
samy za sebe cítí zodpovědnost při jakékoliv 
činnosti, ať se to týká školy, domácnosti 
nebo vztahů, vždy je to velký krok v jejich 
vývoji, růstu a pohledu na svět.  
Rouška se stává pro ně samozřejmým 
doplňkem, ovládání moderních technologií 
při distanční výuce není problém, nakonec 
doma je také dobře, můžeme často slyšet – je 
skvělé, když se nemusí do školy vstávat 
v šest ráno, když si práci mohou udělat třeba 
až odpoledne, podle vlastního plánu.  
Ale na druhou stranu většině dětí 
samozřejmě chybí společenský kontakt, 
prostředí, kde se mohou smát, užívat si 
legraci a zábavu, jednoduše řečeno – 
normální lidský život. To samozřejmě 
potřebují i jejich rodiče – ti, kteří spěchají 
z práce domů, kde na ně čekají děti, nebo i 
ti, kteří musí pracovat z domova, ale také i ti, 
kteří už zestárli, mají dospělé děti a čekají na 
jejich návštěvu. Všichni, jak se zdá, na něco 
čekají. 

Být si vzájemnou oporou, to je snad 
dobré řešení jak pro rodiče, tak i pro děti, 
aby ten současný život alespoň trochu 
vypadal jako normální, jako dřív, jako kdysi, 
více než před rokem. Samozřejmě nikdo 
z nás netuší, do jaké míry se vrátíme 
k dřívějšímu způsobu života, a proto se 
chceme ujistit v tom, že být spolu přece 
neznamená, že si bereme prostor a čas. 
Naopak si dáváme možnost čas využít jinak, 
než jak jsme byli zvyklí, a pochopit společný 
prostor jako místo spojené s laskavostí, 
tolerancí, důvěrou a pochopením.  

MARIE VRÁNOVÁ 
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Nejhorší věc, kterou můžete udělat pro dítě, je dát mu všechno.   

Elton John  

britský zpěvák 

Existuje-li něco, co chcete změnit u svého dítěte, zamyslete se nejprve, zda to není 

něco, co byste měli změnit u sebe.  

Carl Gustav Jung  

švýcarský lékař a psychoterapeut 

 



AKTUÁLNÍ ROZHOVOR S EVOU 
 
Přestože jsme na letošní jaro čekali poněkud déle než v předchozí době, už 
myslíme na léto, které je teprve před námi. Samozřejmě se také jako obvykle 
otočíme zpět, protože i v časech covidových spolek nezahálí a hledá možnosti pro 
zábavu a aktivity především v rámci rodiny. Děti a rodiče a jejich volný čas – to je 
naše společné téma. 
 
Co vás právě v této době nejvíce 
zaměstnává? 
Jaro máme v plném proudu a my se pomalu 
se spolkem připravujeme na letní příměstské 
tábory. Člověk v dnešní době něco plánuje, 
připravuje, avšak nemá jistotu, zda bude 
moci své plány realizovat. My však věříme, že 
realizace proběhne, i když možná v menším 
omezení. Uzavření škol a školek možná mělo 
dopad na to, že se po vyhlášení nových 
turnusů se žádostmi roztrhl pytel. Již 
v dnešní době víme, že rozhodně plánovanou 
kapacitu 30 dětí na turnus rozhodně 
nedodržíme. Většinou máme přihlášeno cca 
40 dětí a na jeden i téměř 60. 
Na jakém místě se tábory budou konat?  
V letošním roce řešíme také místo realizace. 
Jelikož ZŠ a MŠ čeká výstavba venkovní 
učebny, WC a PC učebny, museli jsme 
hledat nové zázemí. Pomocnou ruku nám 
nabídla ředitelka ZŠ Kryry a pan starosta 
Kryr. Jsme za to velmi rádi. V současné době 
to však vypadá, že by rekonstrukce v ZŠ a 
MŠ Petrohrad měla být hotová ještě před 
zahájením příměstských táborů. 
Určitě již máte promyšlený program, jaký 
bude?  
V současné době také obvoláváme a 
zajišťujeme doprovodný program pro 
účastníky. První turnus bude věnován opět 
zvířatům, druhý bude zaměřen na řemesla, 
třetí na Integrovaný záchranný systém a 
čtvrtý nemáme tematicky zaměřený. 
Doufáme jen, že se nám i v letošním roce 
povede zajistit plnohodnotný program, který 
bude rozvíjet každého z nás. 
Jaké bylo jaro ve spolku? 
Teď tak přemýšlím, co jsme vůbec udělali, 
zorganizovali, připravili od doby, kdy se 
vydávalo poslední číslo časopisu. Máme za 
sebou vyhodnocení prvního kola fotografické 
soutěže. Přišlo nám opravdu mnoho 
zajímavých fotografií.  
Kdo bude chtít, může rozhodně navštívit 
naše stránky veev.webnode.cz. Je opravdu 
na co se dívat. V současné době probíhá 
další kolo s názvem Rodiče a děti.  
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Jak je vidět na fotografiích webových 
stránek spolku, letošní úklid obce se 
vydařil. 
V březnu jsme se jako každý rok zapojili do 
celorepublikového projektu Ukliďme Česko.  
I když jsme tyto uklízecí akce vyhodnotili za 
neefektivní, stejně jsme to zkusili znovu. 
Z dob minulých jsme zjistili, že na akce 
tohoto typu moc lidí nechodí. Letos jsme 
však byli mile překvapeni. Možná konečně 
něco pozitivního na pandemickém omezení. 
Na každém dobrovolníkovi jsme nechali, 
kterou část obce bude chtít projít a uklidit. 
My nabídli rukavice, pytle, dezinfekce…. 
Ještě dnes, když si prohlížím fotografie, 
nestačím se divit, co jsou lidé schopní do 
přírody vyhodit. Nemá cenu nadávat a 
nabádat někoho, aby se k přírodě choval 
zodpovědně a s úctou. Je to na každém 
z nás, v jaké obci budeme žít. Je to vizitka 
všech, kteří zde žijí. 
Jak vypadaly druhé pandemické 
Velikonoce?  
V době velikonočních svátků jsme hodně 
přemýšleli, jak vynahradit koledníkům jejich 
tradiční koledování, které bylo v letošním 
roce zakázáno. Vymysleli jsme Rodinnou 
velikonoční bojovku. Zájem o ni nás opět 
překvapil. My se v poslední době hodně 
divíme a stále nás něco překvapuje. Hodně 
zájemců bylo především z okolních Kryr, tak 
jako na letní tábory. Asi jsme svou činnost 
měli soustředit do jiné obce.  
Rodiny od nás dostali připravenou bojovku 
s instrukcemi, přesným návodem a malým 
pokladem pro každého. Na rodičích jen bylo, 
aby hru připravili na své zahradě, nebo 
v okolí svého bydliště. Opět z fotografií bylo 
zřejmé, že můžeme tuto netradiční akci 
považovat za úspěšnou.  
Víme, že jste pořádali novou a velmi 
zajímavou akci nazvanou Po stopách 
Černínů. Jak k tomu došlo? 
Akci vymyslela a připravila členka spolku 
Ivana Hečková, která se svými dětmi objíždí 
různé stezky po okolí.  
Natolik ji to inspirovalo, že navrhla trasu  
 
 



také u nás v Petrohradě. Trasa začínala u 
nádraží a končila u její bytovky, kde za účast 
rozdávala kulturní známky obce Petrohrad. 
V rámci trasy se výletníci nejen příjemně 
prošli, ale také se dozvěděli něco málo o 
historii Petrohradu.  
Rádi bychom do budoucna vytvořili naučnou 
stezku s tématem včelstvo, kterou bychom 
chtěli připtavit za odborné konzultace 
s úžasnou včelařkou Jitkou Idžakovičovou. 
Doufám, že v mém hektickém čase najdu 
chvilku, abych své myšlenky Jitce předala. 
Ráda bych naučnou stezku zrealizovala ještě 
tento rok.  
Se zájmovými útvary byl letos zřejmě 
problém. 
V současné době probíhá kroužek angličtiny. 
Ostatní kroužky jsme z důvodu pandemie 
nezrealizovali. 

A co chystáte v nejbližším období?  
Co nás ještě čeká? Když vše půjde podle 
plánu, v červnu vyrazíme s dětmi na 
víkendový puťák. Jezdíme na Chvojkovský 
mlýn a v letošním roce pojedeme na celý 
víkend.  
Snad nás nezastihne další koronavirová 
vlna. Také doufáme, že v červenci budeme 
moci uskutečnit fotbalový turnaj a nově 
rybářské závody, na kterých by se podílel 
rodák Stanislav Vinš.  
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DĚTI, RODIČE, ALE 
TAKÉ PRARODIČE 

SPOLEČNĚ 



CO JE ŠKOLIČKA 
PSYCHIATRICKÉ LÉČEBNY V PETROHRADĚ 

V rámci smlouvy o spolupráci, kterou uzavřel spolek VEEV s PL Petrohrad, jsme v 
současné době nabídli pomoc našich dobrovolníků v rámci hlídací skupiny pro 
děti zaměstnanců PL Petrohrad. Z fotografií je vidět, že se děti rozhodně nenudí. 
Hlídací tety chtějí dětem především zajistit kvalitní volnočasové aktivity v podobě 
výtvarných, pracovních či sportovních činností. Doufáme, že se všem líbí. 
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JARO SE SPOLKEM 
UKLIĎME ČESKO - UKLIĎME NAŠI OBEC  PETROHRAD 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
27. březen byl ve znamení úklidu. Také náš spolek se zapojil do 
celorepublikového projektu. Jak zorganizovat akci, když se nesmí nic 
pořádat a je zákaz setkávání se?  
Přes sociální síť jsme oslovili občany naší obce, aby 
vyrazili na sobotní procházku po okolí a porozhlédli se 
kolem sebe. My zajistili pytle, rukavice, dezinfekce a 
neformální aktivita mohla s vládními opatřeními začít. 
Chci vyjádřit obrovské díky všem zúčastněným. Na 
druhou stranu nás velmi mrzí, že si lidé dokážou 
udělat nelegální skládky snad všude, kde je napadne. 
Nejčastěji se nacházelo oblečení, sklo, pneumatiky, 
plechovky, celé odpadkové pytle.... Také jeden 
poznatek k zamyšlení.  
Účastníci se shodli na tom, že je v obci mnoho psích 
exkrementů. Bohužel se nacházejí především na 
veřejném prostranství, kde si hrají děti. Možná by se 
chtělo zamyslet nad tím, co se dá pro to udělat. 
Ještě jednou bych chtěla poděkovat těm, kteří svým 
dobrým skutkem udělali něco pro místo, ve kterém žijí, 
a zaměstnancům obce Petrohrad, kteří přislíbili, že 
pytle svezou na sběrné místo. 
Za spolek VEEV, z.s. - Eva Učíková   
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RODINNÁ VELIKONO

 
 
 
 
 
 

    

RODINNÁ VELIKONOČNÍ BOJOVÁ HRA
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 

 
L 
HLEDÁNÍ VELIKONOČNÍHO ZAJÍČKA
Již druhým rokem je díky koronavirové pandemii 
zakázáno tradiční koledování na Velikonoce. My 
jsme se v letošním roce inspirovali zvláštní 
aktivitou, která je známa spíše v jiných 
evropských zemích.    
Rodičům jsme rozvezli instrukce na velikonoční hru
spojenou s hledáním zajíčka. Doufáme, ž
svou rodinou pobavily a zažily
připomněly tradice spojené s jarními svátky.

 

      

ČNÍ BOJOVÁ HRA 

HLEDÁNÍ VELIKONOČNÍHO ZAJÍČKA 
Již druhým rokem je díky koronavirové pandemii 
zakázáno tradiční koledování na Velikonoce. My 

letošním roce inspirovali zvláštní 
aktivitou, která je známa spíše v jiných 

instrukce na velikonoční hru 
zajíčka. Doufáme, že se děti se 

svou rodinou pobavily a zažily pěkné chvíle, které jim 
jarními svátky. 

   8/ 



 
      
      
      
      
      
      
      
      
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

       
       
       
       
       
       
       
       

   
   
   
   
   
   
   
    



 

PO STOPÁCH ČERNÍNŮ 
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     Příprava trasy 

… a jde se  
do terénu 



HLEDALA JSEM KLID, TICHO A POHODU 
 
Když procházím naší ulicí v Černčicích, kde žiji více než čtyřicet let, uvědomuji si, 
že každý dům obývá rodina, která tu bydlí po svých rodičích nebo prarodičích. 
Dům se neprodal, ale naopak zůstal v rodině a s tím se zachovalo i místo, spojené 
se životem každé z nich. A vůbec nezáleží na tom, zdali tam nyní bydlí děti, vnuci 
nebo i pravnuci, zdali je dům obývaný celoročně nebo upravený jako chalupa na 
víkend a na prázdniny. Ve starém domě zůstávají vzpomínky, i když se opraví, 
zrekonstruuje, změní svou původní podobu. Co vede člověka k rozhodnutí 
přijmout zodpovědně takové dědictví a pokračovat v rodinné tradici? Žít ve 
stejném prostoru jako rodiče či prarodiče? S touto otázkou přicházím k Editě 
Tomanové, která žije se svou rodinou v domě po babičce a dědovi Chaloupkových, 
v domě, kde část svého života prožila i její maminka. 
 
Jak tedy došlo k tomuto rozhodnutí? 
K tomu nijak nedošlo, ale tato myšlenka tady 
byla vždycky. Pamatuji si, že se mě děda už 
jako malé holky ptával, jestli chci bydlet 
v Černčicích v jejich domě. Samozřejmě jsem 
chtěla, protože se mi tady líbilo, byla jsem tu 
ráda a nic lepšího jsem si neuměla 
představit. 
Kde jste s rodiči bydleli? 
Asi do mých tří let jsme bydleli v Blatně, 
potom jsme se odstěhovali do petrohradské 
hospody u nádraží – rodiče tu pracovali. Já 
jsem chodila do mateřské školy, která v té 
době byla na úřadě v Petrohradě. Můj děda 
tam dělal topiče, a tak se často stávalo, že 
mě bral ze školky k nim domů. Do školy 
jsem začala chodit v Kryrech, protože tam 
jsme se potom přestěhovali, ale to mi 
nebránilo v tom, abych hned v pátek odjela 
do Černčic a užívala si volné dny na dvoře, 
na zahradě, s dědou v lese. 
Na co z této doby nejvíce vzpomínáš? 
Myslím si, že to je ten vesnický svět – dvůr 
plný zvířat, bavilo mě pomáhat s jejich 
krmením, hrát si s kočkami, které však do 
domu nesměly. Vyběhnout s partou dětí na 
ulici, lézt po stromech, chytat ryby v požární 
nádrži. V této době jsem mnohem více času 
trávila s dědou, všude mě bral s sebou, na 
pole a hlavně do lesa, to jsem měla ráda. 
Babička se o nás starala, vařila, uklízela, ale 
na blbosti měl více času děda. Pamatuji si na 
babiččinu otázku, co nám má uvařit, až 
přijedeme. Vždy jsme řekli to samé – rajskou 
omáčku a palačinky. Naoko se zlobila, ale 
naše přání nám vždy splnila. To babičky 
dělávají. 
Když vzpomínáš na dětství, co se ti 
nejvíce vybaví? 
Klid, ticho a pohoda – to jsem prostě jinde  
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nepoznala. To jsem cítila v domě, v každé 
místnosti, na zahradě, na dvoře mezi zvířaty, 
z babiččina vyprávění nebo při procházkách 
s dědou. Třeba i v tom, že se po obědě 
muselo povinně odpočívat. Dnes to chápu, 
protože babička s dědou museli hodně brzy 
vstávat, aby obstarali všechna zvířata, aby 
zvládli práci na zahradě a na poli. Proto si 
museli na chvíli odpočinout. Ještě si 
vybavuji, jak děda vzal staré kanape a odnesl 
ho na kopec pod jabloň a tady jsme si mohli 
v létě spolu lehnout a užívat si právě toho 
klidu, ticha a pohody. Potom jsem mu 
pomáhala ta jablka sklízet a ukládat do 
slámy. 
Jezdívala jsi do Černčic i v době 
dospívání? To už děti mívají jiné zájmy. 
Pořád jsem jezdila, protože to byl můj svět, 
dokonce i v době, kdy jsem studovala na 
učilišti a bydlela na internátě. V pátek jsem 
jela rovnou sem k babičce, děda už v té době 
bohužel nebyl, a v neděli od nich do školy. 
Také ve starším věku nás to tady bavilo, 
třeba jsme si postavili na zahradě stan a 
užívali si krásné léto. 
Je známo, že Chaloupkovi v obci patřili 
k velkým sedlákům, znáš jejich historii? 
Vím, že v místech, kde nyní stojí okálové 
domky, měli děda s babičkou statek, ke 
kterému patřila řada pozemků, dokonce i 
chmelnice. Samozřejmě jim bylo téměř 
všechno sebráno komunistickým režimem, 
statek byl postupně totálně zničen a 
zdevastován, stejně jako ostatní okolní 
budovy včetně malého kostelíka, nakonec 
zbourán a v těchto místech pak byly 
postaveny rodinné domky. Chaloupkovi se 
pak museli přestěhovat do tohoto domku, 
kde bydleli babiččini rodiče, ale po celý život 
se věnovali zemědělské práci. 
 



Edita vstává a sundá ze zdi starou 
fotografii, na níž je skupina lidí před 
jejich domem, mezi nimi babička s dědou 
jako mladí manželé. Na dřevěném 
rámečku, který pro tento účel zhotovil 
Editin manžel, je připevněn velký 
původní klíč od domu, nějaká ozdobná 
spona a dvě známky, které se dávaly 
česáčům chmele za každý věrtel. Vše se 
našlo při opravě domu a takto uchovalo 
jako vzpomínka. Vedle této fotografie visí 
na zdi v rámečku nákres projektu domu 
provedený tužkou a nadepsaný německy. 
Vyprávěli ti někdy o svém mládí? 
Děda vzpomínal, jak jezdil za babičkou 
z vedlejší vesnice na kole. Přijel třikrát a pak 
rozhodl, že by se mohli vzít, protože ho už 
nebaví pořád jezdit. 
A teď se od historie přesuneme do 
současnosti, tedy k tobě a k tvé rodině. 
Jak se stalo, že se tvoje dětské přání 
splnilo? 
Nejdříve zemřel děda, babička žila nějakou 
dobu sama, pak také odešla a dům zůstal 
prázdný. Všichni sourozenci vyřešili dědictví 
tak, že moje mamka a její starší sestra 
dostaly dům.  
Já jsem mezitím začala pracovat v Liberci, 
kde jsme s mým manželem Vaškem bydleli 
postupně v několika bytech. Ten poslední se 
nacházel na místě, kde jsem z oken viděla na 
stadión, dětské hřiště, na rušnou ulici. Tady 
nebyl klid, ani ticho, vůbec ne pohoda. Když 
jsem otěhotněla, začalo mi to docela vadit. 
Tehdy mi maminka s tetou navrhly, jestli 
nechceme bydlet v Černčicích, že mi ten dům 
dají, ale že tam musím zůstat a nesmím ho 
prodat. Nic více jsem si nepřála, ale nikdy 
bych o to sama nepožádala.  
Začátky určitě nebyly 
snadné. 
Opravdu nebyly, protože 
dům byl několik let 
prázdný, nevětraný, vlhký, 
vše bylo zarostlé. Stodola 
byla plná zemědělských 
strojů, které ani neumím 
pojmenovat. Tak jak to bývá 
se starými domy – muselo 
se vše vybourat až na holé 
stěny a udělat elektriku, 
vodu, topení a postupně 
upravovat místnost po 
místnosti. Bydlíme tu asi 
dvacet čtyři let, jsme 
spokojeni, líbí se nám tady, 
ale pořád máme před sebou 
nějakou práci. Stále je co  

opravovat a vylepšovat. Podstatné je to, že tu 
máme klid, ticho a pohodu, přátele a dobré 
sousedy a věřím tomu, že babičce a dědovi 
by se jejich dům také líbil, i když by ho asi 
už nepoznali. 
Co vás tady na tomto místě ještě těší? 
Můj manžel má svou dílnu, mladší dcera 
svůj pokoj podle vlastních představ, já své 
milované kočky, práci na skalce a v poslední 
době dokonce čas na malování – to je moje 
radost a relaxace. 
A co bude dál? Bude někdo z dětí chtít žít 
ve vašem domě? 
Ano, moje starší dcera říká, že by si to přála, 
že se jí tady líbí a že by tu klidně mohla 
bydlet. Myslím si, že si bude muset ještě 
nějakou dobu počkat. 
Před mým odchodem si prohlížím 
Editiny obrázky andělů a samozřejmě 
se musím zeptat – proč právě andělé? 
„Prvního jsem namalovala pro svou 
kamarádku, protože si to přála.   
Pak stejné přání vyslovily i další 
kamarádky, takže jsem u tohoto 
námětu zatím zůstala a zkouším 
různé možnosti, varianty, ráda 
používám zlatou barvu.  
Je to pro mě úžasný odpočinek,“ dodá 
nakonec moje hostitelka a dlouholetá 
sousedka.  

  
 
 
 
 
 
 

 
 
Za rozhovor děkuje  
Marie Vránová 
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Noční návšt ěva 
 

Klára se probudila uprost řed noci a nev ěděla, kolik je hodin, ani 
co je za den. Pak si uv ědomila, že je noc ze st ředy na čtvrtek. Srdce jí 
splašen ě tlouklo. Pro č se vlastn ě vzbudila? 

 Vzpomínala si na velkou ránu, ale te ď je ticho. Nezdálo se jí to? 
Je slyšet tikot hodin. Slyší vlastní dech. To ticho  jí p řipadalo až 
podez řelé. Pro č se neozve alespo ň n ěco? Pro č neprojede pod okny auto 
nebo  nezašt ěká pes? Ani p řes ze ď od soused ů není slyšet jediný zvuk. 
Sebemenší zvuk by ji uklidnil. Sto čila o či na budík. Dv ě hodiny a deset 
minut. To ticho bylo zlov ěstné. Vlastn ě si nevzpomíná, že by kdy bylo v 
noci takové ticho. Vždycky byl slyšet n ějaký zvuk. Bydlí p řece ve m ěst ě 
a u silnice. 

Venku se rozsvítilo jasné sv ětlo. Proniklo oknem do pokoje. Slabý 
záv ěs z barevné bavlny ho nemohl zadržet. Co je to za s větlo? Vid ěla 
zřeteln ě v ěci v pokoji. Podívala se na hodiny. Stále dv ě deset? 
Uvědomila si, že je neslyší. Ješt ě p řed chvílí byl slyšet jejich tikot. 

Závěs na okn ě se pohnul. V ěděla, že okno je zav řené. Hlavou jí 
ví řilo tisíce otázek a ani na jednu nedokázala najít o dpov ěď.  Odkud se 
bere to sv ětlo? Posbírala odvahu a odhodlala se jít podívat. C ht ěla 
odhrnout pokrývku, ale nešlo to. Nedokázala pohnout  rukou. Nedokázala 
pohnout ni čím, t ělo jí neposlouchalo. Uv ědomila si vyd ěšen ě, že je 
naprosto bezmocná. Cht ěla zavolat, aby vzbudila zbytek rodiny, ale ani 
to nešlo. Nedokázala vydat žádný zvuk. 

Světlo venku se bezhlu čně pohybovalo. T ěkala pouze o čima, srdce jí 
stále rychle tlouklo. Náhle cítila, že ji p řemáhá spánek. 

Klára otev řela o či do denního sv ětla. Cítila se zvláštn ě, trochu ji 
bolela hlava. Odhodila pokrývku a všimla si červených te ček na 
předloktí. Dotkla se jich. V čera je ur čit ě neměla. Otev řely se dve ře a 
vešla malá rozcuchaná postavi čka v pyžamku. 

„Měl jsem ošklivý sen, mami,“ hoší ček si rozpa čit ě mnul o či, „zdálo 
se mi, že u mojí postele byli hubení lidi čkové a m ěli divné o či. A tady 
mi dali injekci. Nemám rád injekce,“ ukazoval na červenou te čku na 
předloktí. 

Jako švihnutím prutu si vzpomn ěla na no ční strach. Ohlédla se a na 
budíku byly dv ě deset. 
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POVÍDKA 
OD MONIKY HORNOVÉ 



 
 
 
 
 

KDYŽ JSTE BYLI 
MALÍ, 
ne, určitě jsem se nespletla, ale tentokrát 
skutečně nechci psát o sobě a o svých 
vzpomínkách na dětství, ale obracím se 
na vás, na rodiče a zvláště na ty, které 
jsem jako děti před dvaceti, třiceti lety 
učila v kryrské základní škole, a s
potomky se v poslední době setkávám ve 
třídách.  
 Je to koloběh života, související se 
střídáním generací a zároveň úžasně zvláštní 
pocit, protože v těch dětech vidím vás n
jejich místě, někdy je dokonce oslovuji i 
vaším křestním jménem. Vidím podobnost 
vzhledovou i povahovou, podobnost ve 
schopnostech i v zájmech. Věřte mi, že mám 
z vašich dětí stejnou radost, jako jsem měla 
z vás, a přestože žijí v trochu jiném světě, 
než jaký byl ten váš, nejsou zase tak odlišní 
a jiní, mají stejné radosti i problémy, řeší 
stejné situace, i když možná jinak a v
souvislostech a při jiných možnostech.
 Když se s mnohými z vás setkáváme 
společně při třídních srazech, samozřejmě 
vzpomínáme na společné hodiny češtiny a 
výtvarné výchovy, ale ještě mnohem více na 
 

 
 
 
 
 

KDYŽ JSTE BYLI 

ne, určitě jsem se nespletla, ale tentokrát 
skutečně nechci psát o sobě a o svých 
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vzhledovou i povahovou, podobnost ve 

zájmech. Věřte mi, že mám 
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trochu jiném světě, 
jaký byl ten váš, nejsou zase tak odlišní 
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vás setkáváme 
společně při třídních srazech, samozřejmě 

náme na společné hodiny češtiny a 
mnohem více na  

nejrůznější třídní akce, na hraní divadla, na 
tvoření školního časopisu, na taneční 
hodiny, na skvělé a nezapomenutelné školní 
výlety trvající i několik dnů. O to vše vaše 
děti v posledním roce přicházejí 
setkávat s ostatními třídami, prožívat 
společné činnosti, připravovat školní 
projekty, které jsou založeny na komunikaci, 
kontaktu a spolupráci. To, co bylo pro vás 
tehdy přirozené a normální, je v
zatím neobvyklé, zvláštní a vzdálené. 
 Vaše děti to však zvládají, dokážou se 
přizpůsobit novým situacím určitě mnohdy 
lépe než jejich rodiče, dokážou se naučit 
novým věcem, využívat je s
schopnosti rozvíjet tak, jak samy potřebují.
 

 Z DĚTSKÝCH 
PRACÍ PO NÁVRATU
     DO ŠKOLY
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14/ 

DĚTSKÝCH 
PO NÁVRATU 

DO ŠKOLY 



 Jedna maminka mi řekla, že má dojem, že 
děti za ten rok rychleji dospěly, nejen 
fyzicky, ale zejména ve schopnostech – jsou 
samostatnější a zodpovědnější, protože 
zůstávají doma samy a musí se naučit 
zkombinovat domácí výuku s ostatními 
činnostmi. My však víme, že bez pomoci vás 
– rodičů, by to měly mnohem těžší a 
náročnější. 

Hned v prvním týdnu návratu do 
školy jsem si s dětmi povídala o tom, co se 
jim líbilo na distanční výuce. V mnohém se 
většina z nich shodla: 
nemusí se ráno tak brzy vstávat, mohou při 
online hodině jíst, sedět v pyžamu, nemusí 
se dovolovat na WC, mohou si přitom dělat i 
něco jiného - není to poznat. Pokud mají 
volnou hodinu, jdou si koupit něco dobrého 
do obchodu, nejsou odpoledky, při práci 
mohou více využívat sešity, učebnice, zápisy, 
je méně zkoušení, mohou si samostatné 
práce udělat v době, kdy chtějí, je na to více 
času. 
 Když jsem se zeptala, co nového se 
během této podivné doby naučili, skoro 
nikdo neřekl, že jde o nové způsoby práce 
s počítačovou technikou, s jinými programy 
a aplikacemi – to berou jako zcela běžnou 
věc. Pro mě to naopak byla tak nová 
zkušenost, kterou bych díky pandemii asi 
nepoznala, a myslím si, že i vy jste na tom 
podobně. Zažili jste možná chřipkové 
prázdniny, které trvaly maximálně dva 
týdny, a to, že se mohou děti učit tímto 
způsobem z domova, byla ještě v nedávné 
době čirá fantazie. A kdoví, třeba v blízké 
budoucnosti takto bude vypadat systém 
vzdělávání.  
 
 
 
 
 
 
 
 

Co nového se tedy vaše děti naučily:  
dělat si výborné snídaně, více se zapojit 
v domácnosti, dělat si do sešitu pěkné 
zápisy, protože je na to více času, vzájemně 
si pomáhat, požádat o pomoc rodiče, chodit 
později spát, sledovat emaily, poslat přílohu 
a nespoléhat na rodiče, ale na sebe. 
 Také jsem se zeptala na to, co se jim 
nelíbilo a co je nebavilo: 
většina se shodla na nekvalitní technice při 
online hodinách – nešlo se připojit, nebylo 
dobře rozumět, zasekávání obrazu i přenosu, 
mnohým vadilo, že není přímý kontakt 
s vyučujícími, a tak jsou potom potíže 
s pochopením učiva. Překvapilo mě, že nikdo 
neřekl, že jim vadilo, že jako třída nejsou 
spolu. Vysvětlili mi, že v tom problém 
neviděli, protože měli kratší výuku, a tak se 
mohli scházet odpoledne venku mnohem 
více, než v době běžného vyučování. To jsou 
podle mě výhody života na vesnici.  
 A co vy, kteří jste prožili dětství bez 
počítačů, bez chytrých telefonů, bez 
sociálních sítí, jak byste odpověděli na tyto 
otázky? Určitě na svá školní léta vzpomínáte 
a srovnáváte se svými dětmi - máte pocit, že 
dříve se žilo lépe, že byl lepší svět? To je zcela 
normální a běžné ve vztahu mezi 
generacemi, vždy to tak bylo a vždy to tak 
bude.  

Možná byste si mohli se svými dětmi 
více povídat o tom, co bylo a jaké to bylo, co 
by chtěly ony samy a jaké by to mohlo být. 
Proč? Aby na chvíli odložily tu svou techniku 
a třeba se pak samy zeptaly – mami, tati, 
jaké to bylo, když jste byli malí? 
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BADATELSKÝ A SPORTOVNÍ 
KROUŽEK 

VÝTVARNÝ KROUŽEK 



KDYŽ POTŘEBUJI ZÁBAVU, VYJEDU SI DO MĚSTA 
 
Naplánovat si schůzku s Lukášem Halámkem, velmi zaměstnaným 
člověkem, není problém, ale uskutečnit ji v domluveném termínu, to 
už není jen tak. Nakonec se nám podařilo sejít se až napotřetí, ale na 
druhou stranu je výhoda v tom, že se povedlo počasí a že můžeme 
sedět v pizzerii na zahrádce. Je krásný, téměř letní den a my vedeme 
rozhovor na téma dětství a rodina, práce a podnikání, volný čas a 
záliby – prostě o tom, co život mladému třicetiletému muži přináší. 
 
Lukáši, všichni v naší obci tě známe jako 
syna majitele závodní jídelny v Petrohradě. 
Firma byla vždy rodinným podnikem, 
protože v něm pracuje i tvá maminka a její 
sestra. Ty jsi firmu převzal a pokračuješ 
v podnikatelské činnosti, kterou před lety 
začal tvůj otec. Vždycky to bylo tvým 
přáním? 
Samozřejmě jsem jako malý kluk měl i jiné 
představy o svém povolání, chtěl jsem být 
miliardářem, později také opravářem strojů, 
ale stejně jsem věděl, že mě čeká práce u táty 
v kuchyni. Odmalička jsem tam byl vlastně 
pořád, neměl jsem prázdniny jako ostatní děti, 
protože jsem musel pracovat a pomáhat. 
K jaké práce tě pustili nejdříve? 
Určitě to bylo balení knedlíků – později, když 
už jsem měl řidičák, jsem je mohl i rozvážet po 
obchodech v okolí. Jinak jsem byl vždy 
takzvaně k ruce – něco přinést, něco odnést, 
nakrájet, zamíchat, a tak jsem se pomalu a 
postupně učil vařit a zároveň jsem se 
připravoval na to, co mě čeká.  
Jakou školu jsi vystudoval? 
Na podbořanském učilišti maturitní obor – 
kuchař – číšník. Je pravda, že poslední ročník 
jsem dělal dvakrát, nepustili mě k maturitě 
kvůli špatné docházce, ale o to lépe jsem 
splnil maturitní zkoušky. Když to spočítám, je 
to deset let, co jsem u táty nastoupil. 
Nikdy jsi neuvažoval o tom, že bys chtěl 
dělat něco jiného? 
Nepřemýšlím o tom teď, ani dříve, byla to 
zcela přirozená cesta – dělat stejnou práci jako táta, učit se od něj. Ta firma fungovala, a proto 
jsem se stal její součástí. Není co řešit. Samozřejmě přišly chvíle, kdy docházelo k rozepřím, ale 
to je podle mě normální v každé rodině. Nemůžeme mít stejné názory, to patří k životu. Táta 
například nechtěl žádné změny, já naopak prosazoval modernizaci provozu v kuchyni. 
To znamená, že vybavení kuchyně není příliš moderní? 
Ano, tak to je. Některé stroje jsou staré více než čtyřicet let, dokonce vaříme na kamnech na uhlí. 
Myslím si, že v tom jsme unikátní. Stejně tak jsme výjimeční při přípravě knedlíků, které stále 
válíme ručně.  
Možná právě proto mají vaše knedlíky takovou kvalitu, že je o ně velký zájem. Kde všude 
se prodávají? 
Vozíme je po celém regionu, také do Žatce a směrem k Plzni. Osobně si je kupují v Jablonci.  
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A ještě jedna zvláštnost – jedna paní je převážela 
v mrazicím boxu letadlem až do Afriky.  
Tvůj obor je náročný především na čas – jakou máš 
pracovní dobu? 
Když vaříme knedlíky, teď už jen dvakrát týdně, 
začínáme ve tři hodiny ráno, v ostatní dny v šest hodin. 
Všichni, kteří doma vaří, určitě vědí, jak je práce 
v kuchyni náročná na energii, na záda, ruce i nohy. 
Navíc v naší staré kuchyni je v létě horko, v zimě zima. 
Když celý den vaříš, připravuješ si potom doma 
nějaké zvláštní speciality? 
(Lukáš se v této chvíli upřímně směje) 
Doma sním tři rohlíky a jdu spát. Když mám na něco 

chuť, tak si dám maso na gril. Jídlu se opravdu už nechci po práci věnovat, třeba si koupím na 
benzince bagetu – to mi stačí. 
Přináší ti tvá práce nějakou radost? Co tě těší? 
O tom jsem opravdu nikdy nepřemýšlel – dělám to, co mám dělat, a to, co musím a co je třeba. 
Je to můj osud zděděný po tátovi, tak to má tedy být. Ale nějaké radosti tu samozřejmě jsou – 
když lidem chutná, když někdo něco pochválí. K nejoblíbenějším jídlům patří česká klasika – 
řízky, knedlo, zelo, vepřo, svíčková. Já nejraději vařím rychlá jídla, například luštěniny, nebo 
maso v troubě, se kterým není tolik práce. 
Život není jenom práce – vaše rodina je rodinou fotbalistů a ty nejsi výjimkou. 
Je to tak, táta hrál, potom i trénoval, v jednom období jsme byli na hřišti čtyři Halámkové. Začal 
jsem se žáky, tehdy nás trénoval Standa Vinš mladší, potom jsem hned přešel ke chlapům, které 
trénoval táta. To byla krásná doba – dával jsem hodně gólů. 

Tato záliba tě přivedla i k tomu, 
že vlastně bydlíš na hřišti? 
Ano, uvolnil se byt po mém 
bratrovi, tak jsem toho využil. 
Starám se o hřiště, sekám trávu – 
miluji vůni čerstvě posekané trávy. 
Teď jsme s finanční podporou obce 
udělali výdejní okénko, takže až se 
opět začnou konat nejrůznější akce 
na hřišti, návštěvníci si budou 
moci dát malé občerstvení. 
Kromě fotbalu děláš aktivně 
nějaký jiný sport? 
Občas se projedu na kole, zaběhám 
si, ale raději sleduji fotbal a hokej 
v televizi. Vždycky jsem fandil 
Slavii a můj děda Wagner Spartě – 
to bylo mezi námi soupeření.  

S dědou jsi trávil hodně času? 
Opravdu hodně, rád jsem s ním chodil na houby – naučil mě 
je znát, vodil mě na svá místa, ale někdy chtěl mít v lese svůj 
klid, a tak se stávalo, že si přivstal a odešel beze mě. Prostě 
mi utekl. Po dědovi mám ještě jednoho koníčka – rybaření. 
Hodně mě to baví, ale problémem je opět čas, který chybí. 
Mám rád ten klid u vody, ale v poslední době ani nejde o 
odpočinek, protože se nejdříve musí vybalit a složit všechno 
náčiní, pak sedíte a nic nechytíte a zase musíte všechno 
sbalit a uklidit. Někdy si beru méně věcí, ale nejraději bych 
používal ty staré pruty po dědovi, které jsou jednoduché, ale 
zase těžké. Určitě vás zajímá můj největší úlovek – je to amur, 
kterého jsem chytil v petrohradském rybníku na rákos. Jinde 
ani nechytám. 
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A co plány do budoucna? Jsou nějaké? 
Dá se říci, že teď žiju ze dne na den, taková je dnešní 
doba, kdy nemá cenu příliš plánovat, protože nevíme, 
co dál bude, co nás překvapí, kam to všechno povede. 
Samozřejmě si představuji lepší bydlení, nebo nové 
vybavení kuchyně, ale to vše souvisí s penězi, které je 
třeba mít nebo někde vzít. To se všechno uvidí. Zatím je 
to tak, jak to je a čas teprve ukáže. 
 
V Petrohradě žiješ od narození, jaký máš 
vztah ke své rodné vesnici? 
Řeknu to docela jednoduše – mám to 
tady rád, je tu krásná příroda, jsou tu 
lidi, které znám od dětství, kamarádi, 
rodina. Dobře se mi tady žije, a tak jsem 
nikdy neuvažoval o tom, že bych mohl 
bydlet jinde. Když potřebuji zábavu, 
mohu si vyjet do města. 
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DĚTI S RODIČI, RODIČE S DĚTMI
VYBRÁNO Z

Ve středu 29. června 2011 se 
na školní zahradě konala 
letní olympiáda pro rodiny.  
V nejrůznějších sportovních 
disciplínách soutěžily nejen 
děti, ale také jejich rodiče. 
Nálada byla výborná, počasí 
skvělé, občerstvení, odměny 
a medaile.  
Nejvíce se děti těšily na 
závěrečnou disciplínu, kterou 
bylo skotačení v mýdlové 
pěně. Tuto aktivitu připravili 
členové Sboru dobrovolných 
hasičů Petrohrad a nadšený 
vřískot dětí válejících se v nadýchané pěně byl slyšet po celé vesn
přidala studená sprcha přímo z
k veselému dovádění. Paní ředitelka Ivana Hůrková by ráda touto cestou vyjádřila 
poděkování za ochotnou pomoc členům SDH, jejich starostovi Josefu Scheinerovi a
samozřejmě všem rodičům, kteří se příjemného odpoledně rádi zúčastnili.

DEN DĚTÍ V
Byl 1. červen, MDD, a proto i my v
nevšední prožití tohoto dne. Jejich úkolem bylo uvařit si samy ob
tomu, že se blíží prázdniny, vařily děti na zahradě v
se schovávalo za černými mraky, a tak příprava ingrediencí byla přeložena do 
školy.  
Paní ředitelka Hůrková zahájila soutěžní den a předala slovo paní učitelc
Děti se rozlosovaly do tří skupin, které byly barevně rozlišeny, a velké vaření mohlo začít. 
Každá skupina musela zvládnout oloupat a 
samozřejmě cibuli. To byl tvrdý oříšek, který přes pár slziček překonaly i
dětičky ze školky.  
 
 

ODIČI, RODIČE S DĚTMI
VYBRÁNO Z ARCHIVU 
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samozřejmě všem rodičům, kteří se příjemného odpoledně rádi zúčastnili.

  
 

 
 
 
 
 
 
 
 

DEN DĚTÍ V ROCE 2012 

Byl 1. červen, MDD, a proto i my v naší petrohradské škole jsme pro děti připravili 
nevšední prožití tohoto dne. Jejich úkolem bylo uvařit si samy ob
tomu, že se blíží prázdniny, vařily děti na zahradě v kotlících nad ohni.
se schovávalo za černými mraky, a tak příprava ingrediencí byla přeložena do 

Paní ředitelka Hůrková zahájila soutěžní den a předala slovo paní učitelc
Děti se rozlosovaly do tří skupin, které byly barevně rozlišeny, a velké vaření mohlo začít. 

a zvládnout oloupat a nakrájet brambory, salám, česnek a 
samozřejmě cibuli. To byl tvrdý oříšek, který přes pár slziček překonaly i

ODIČI, RODIČE S DĚTMI 

nadýchané pěně byl slyšet po celé vesnici. K tomu se 
hadice, dokonce i starší děti se nechaly strhnout 

veselému dovádění. Paní ředitelka Ivana Hůrková by ráda touto cestou vyjádřila 
poděkování za ochotnou pomoc členům SDH, jejich starostovi Josefu Scheinerovi a 
samozřejmě všem rodičům, kteří se příjemného odpoledně rádi zúčastnili. 

naší petrohradské škole jsme pro děti připravili 
nevšední prožití tohoto dne. Jejich úkolem bylo uvařit si samy oběd. Vzhledem k 

kotlících nad ohni. Sluníčko 
se schovávalo za černými mraky, a tak příprava ingrediencí byla přeložena do 

Paní ředitelka Hůrková zahájila soutěžní den a předala slovo paní učitelce Höbeltové. 
Děti se rozlosovaly do tří skupin, které byly barevně rozlišeny, a velké vaření mohlo začít. 

nakrájet brambory, salám, česnek a 
samozřejmě cibuli. To byl tvrdý oříšek, který přes pár slziček překonaly i naše nejmenší 
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Když byla příprava pro vaření hotová, 
šly děti, které chodí do školky, hledat 
poklad a školáci se už nemohli dočkat, 
až rozdělají oheň pod kotlíky. Brzy se 
už školní zahradou linula vůně 
bramborového guláše a na to vše 
dohlížela naše dvoučlenná porota. 
Kolem poledne už nedočkavě čekaly 
děti s ešusy na svou porci. Všem 
náramně chutnalo a za chvíli jsme 
vyškrabovali dno kotlíků.  
Vtom nastoupila porota a velmi kladně 
ohodnotila práci všech dětí a vyzdvihla 
některé jedince, kteří se obzvláště 
snažili během celého dopoledne. 

Všechny děti dostaly list výuční v řemesle kuchařském. 
Sladkou tečkou nakonec byly jablkové řezy, které na oplátku za výborný oběd upekly 
děti ze školky. A co poklad, který našli ti nejmenší? Jsou to dvě krásné stavebnice, které 
dětem zůstaly jako vzpomínka na tento nevšední den. 

 Lenka Bláhová, kuchařka  

VELIKONOCE  2013 
Na Velikonoce jsme  ve škole přichystali 
výzdobu školy, děti ze školky upekly 
beránka a zajíce, školní děti zase 
perníčky.  
S rodiči jsme strávili příjemné úterní 
odpoledne, kdy jsme ve skupinách 
zdobili perníčky a připravili si vajíčkovou 
pomazánku. Některé velikonoční zvyky 
z Anglie jsme si také vyzkoušeli – běh 
s vyhazováním palačinky, strkání vajíčka 
k metě a hledání ukrytých sladkostí. 
První soutěž byla určena pro maminky, 
které se jí zhostily výborně, ale i děti byly 
velmi šikovné. Třetí soutěž byla určena dětem, které pilně hledaly, a tak nikdo nezůstal 
bez odměny. Na závěr jsme se občerstvili, podebatovali a s přáním příjemného prožití 
svátků jara, které snad již přijde, jsme se rozcházeli domů i se vzrostlým osením, které si 
děti ve škole zasely. 

SVÁTEK 
PETROHRADSKÝCH 
ČARODĚJNIC 2013 
Tento tradiční den je v naší obci 
skutečným svátkem nejen 
zmiňovaných čarodějnic, kterých 
každý rok přibývá, ale především 
dětí, jejich rodičů, příbuzných, 
známých a kamarádů.  
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Vydávají se společně po cestách a cestičkách našeho krásného lesa a parku, a přestože 
je toto jejich putování spojené se setkáváním s čarodějnicemi mnohdy i fyzicky náročné, 
děti přicházejí nadšené a spokojené. Některé by si trasu klidně prošly ještě jednou, 
protože je baví plnění úkolů a určitě i to, že jdou společně ve skupině a je přitom legrace.  
Dospělí průvodci mají někdy problém s kondicí, ale i tak, jak jsme zjistili, stačí vnímat 
nádheru jarní přírody, místa v petrohradské krajině, na kterou můžeme být pyšní. Právě 
to je hlavní smysl této události, která se poprvé uskutečnila v roce 2007.  

Toto jsou naše první čarodějnice, 
a jak vidíte na letošní fotografii, 
jejich počet se neustále zvyšuje, 
protože, jak asi víte, u nás se 
skutečně neupalují, ale často se 
vzhledem k počasí spíše opalují, 
protože čarodějnice a kouzelnice 
si přeci umí zařídit to správné 
počasí. Všem těmto půvabným 
dámám, z nichž některé jsou 
dokonce i pány, děkujeme za 
pomoc, bez níž by se tento den 
určitě nevydařil. 

U těchto dvou čarodějnic (Eva Učíková s Evou 
Učíkovou) se účastníci přihlašovali a pak museli 
čekat, než dostali pokyn k odchodu do lesa, kde se 
tentokrát plnily úkoly spojené s hledáním 
kouzelných bot, střevíců, škrpálů či jiné obuvi. 
Přitom se hodně čarovalo, a snad proto byl 
nečekaně nádherný slunný den. Jaké náročné 
úkoly dostávaly děti od čarodějnic? Házení botou na 
cíl, skládání obrázku, vázání tkaniček, leštění bot, 
vybírání vhodné obuvi pro určité osoby, hod 
ponožkami do koše, skládání básničky a navíc 
cestou sledovat, zdali někde nevisí, neleží či se 
neskrývá nějaký škrpál. Všechny děti dostaly za 
svůj výkon odměnu a občerstvily se u ohně. Kolik jich letos přišlo? 
Bylo jich osmdesát a to nepočítáme miminka v kočárcích. Co dodat závěrem? 
Bouře s deštěm začala až po skončení akce a samozřejmě se těšíme na příští svátek.  
  

DEN MATEK A DEN RODINY 2014 

V pondělí 12. května odpoledne jsme se (děti, žáci, zaměstnanci školy, rodiče) sešli 
na nádvoří školy, abychom oslavili Den matek a Den rodiny. Úvodem děti zazpívaly 
několik písní, které doprovodily pohybem, a děti z kroužku zumba, pod vedením 
cvičitelky Evy Janoušové, zacvičily na dvě písně. 
Poté se děti rozdělily do pěti skupin, přizvaly své rodiče a rozešly se do prostor 
školy. V každé třídě na ně čekala jiná aktivita, kterou společně plnili. Otiskovali a 
vybarvovali své ruce a nohy, vytvořili kytičku, namíchali si nápoj a připravili 
zmrzlinový pohár, ochutnali flambovanou palačinku připravenou našimi 
kuchařkami.  
Odpoledne rychle uteklo v tvůrčí a přátelské atmosféře. Oslavy se zúčastnily téměř 
všechny děti se svými rodiči a věřím, že si všichni odnesli spoustu příjemných 
zážitků.  
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Z HISTORIE SVÁTKŮ 
 

Den matek je den, kdy se vzdává pocta matkám a mateřství. Slaví se v různé dny 
na mnoha místech po celém světě, vychází z různých tradic, např. jinak ve Velké 
Británii (čtvrtou postní neděli), jinak v arabských zemích (21. březen) a mnoho 
dalších. V Česku se slaví (podle amerického vzoru) druhou květnovou neděli.  
V tento den dávají děti svým matkám květiny nebo jiné dárky, většinou 
vlastnoručně vyrobené. 
Obdobou je Den otců, který se slaví vždy třetí neděli v červnu. 
 
V 16. století se v Anglii oslavoval svátek matek pod názvem Mateřská neděle (nebo Neděle 
matek) a připadal na postní dobu před Velikonocemi. Mnoho chudých lidí tehdy sloužilo v 
bohatých domácnostech daleko od domova a nemohlo trávit čas se svými matkami. Proto 
sloužící dostávali na tento den volno, aby se mohli vrátit domů nebo navštívit kostel ve 
svém rodném městě, kde žily jejich matky a další příbuzní. 
Myšlenka mezinárodních a pravidelných oslav tohoto svátku vznikla roku 1907 na 
počest Anny Reeves Jarvisové, která bojovala za práva matek. Poprvé byl veřejně slaven o rok 
později.  
V roce 1914 vyhlásil tehdejší prezident USA Woodrow Wilson první oficiální oslavu Dne matek 
coby celonárodního svátku, konající se druhou květnovou neděli. 
V Československu se začal slavit tento den v roce 1923. Jeho propagátorkou byla Alice 
Masaryková. Po druhé světové válce byl postupně zatlačován do pozadí oslavami Mezinárodního 
dne žen (slaveného vždy 8. března), ale i přesto se dál v některých rodinách připomínal. Po 
roce 1989 se opět začal slavit veřejně. MDŽ se ale zachovává také, podobně jako v jiných zemích. 
V některých zemích se oba svátky sloučily. 

Den otců je svátek na počest otců, oslavující otcovství, vztah otce k dítěti a roli 
otců ve společnosti. V mnoha zemích včetně České republiky se slaví třetí neděli v 
červnu, v některých státech se ale tradičně váže ke svátku sv. Josefa (19. března) 
či ještě k různým jiným datům. V severských zemích, například ve Finsku, je Den 
otců oslavován druhou neděli v listopadu a červnový termín je vyhrazen 
Mezinárodnímu dni mužů, tedy i těm bezdětným. 

V České republice se tento svátek slaví dosud jen ojediněle. První akcí podporující Den 
otců je Tátafest, pořádaný v mnoha městech České republiky od roku 2007 Ligou 
otevřených mužů spolu s různými rodinnými a komunitními centry za podpory Unie center 
pro rodinu a komunitu. Od roku 2011 občanských sdružení i webový portál Střídavka, 
jehož akce se v posledních letech konají na Staroměstském náměstí v Praze. Tradici 
oslavy otců založila Američanka Sonora Smart Doddová, která chtěla ocenit úsilí, s nímž 
se o ni a další čtyři sourozence staral její ovdovělý tatínek.  
Úplně první oslava Dne otců se konala v americkém městečku Spokane ve 
státě Washington 19. června 1910, v den narozenin Sonořina otce. První oslava Dne otců 
tak byla spíše soukromá, popularita svátku ale rychle rostla. V roce 1966 se 
díky prezidentovi Lyndonu Johnsonovi stala třetí červnová neděle oficiálně Dnem otců. 
 
Mezinárodní den rodiny se slaví 15. května. Svátek byl odsouhlasen na Valném 
shromáždění Organizace spojených národů. Svátek se poprvé slavil v roce 1994. 
Každý rok je stanoveno nějaké nosné téma, na které odborníci diskutují a snaží se 
vyřešit problémy s tímto tématem spojené. 
U nás tento den zatím není příliš populární, nicméně na některých místech 
probíhají různé akce a oslavy. Zpravidla se pořádají hry a soutěže, do kterých se 
zapojí všichni členové rodiny, tvůrčí dílny, různá představení a podobně. 
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PODĚKOVÁNÍ 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
Všichni naši členové jsou jiní, přesto tvoříme rodinu, za kterou jsem nesmírně 
vděčná.  

Eva Učíková 
 
 
 

Milé čtenářky a milí čtenáři,  
chcete někomu podobným způsobem poděkovat? Můžete využít stránky našeho 
časopisu - poděkování, pochvala a vyjádření úcty i vděčnosti patří k životu, protože 
přináší radost všem, kterých se to týká, ale také těm, kteří se o tom dozvědí. 
 
___________________________________________________________________________________________________ 
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Rodina je stejná jako větve stromu, všichni rostou 

různým směrem, ale naše kořeny zůstávají stejné. 



FOTO G RAFICKÁ SO
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RAFICKÁ SO UTĚŽ 2021

       VŠECHNY TYTO 

FOTOGRAFIE

POSTUPUJÍ 

DO FINÁLOVÉHO

KOLA SOUTĚŽE

UTĚŽ 2021 

     
 
 

       SKÁLY 

A SKALKY 

VŠECHNY TYTO 

FOTOGRAFIE 

 

DO FINÁLOVÉHO 

KOLA SOUTĚŽE 



           
              

              

              

              

              

         

 

 

 

 

 
 

 

  

 

 

 

Máme spolu milion vzpomínek… 
Žádnou fotku nemáme… 

Ale vím jedno… 
Ty vzpomínky mám v hlavě a srdci 

A ty mi nikdo NEVEZME… 
Aneta Fialová 
(verše z internetu) 
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FOTOGRAFICKÁ SOUTĚŽ 

4. ROČNÍK 
 

TÉMATA 
BŘEZEN – skály a skalky – do 15. března 
ČERVEN – děti a rodiče – do 15. června 
ZÁŘÍ – domov a svět – do 15. září 

     PROSINEC – pohoda a klid – do 15. prosince 
FOTOGRAFIE ZASÍLEJTE NA ADRESU: 

zdenek.ucik@tiscali.cz 
 

PETROHRADSKÁ, 
SPOLEČNOST S RUČENÍM 
OMEZENÝM  
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MÁTE ZAJÍMAVOU FOTKU?  
VESELOU, VTIPNOU, NEOBVYKLOU? 
VIDÍTE NĚCO, CO VÁS ZAUJME
A CHCETE TO UKÁZAT OSTATNÍM? 
VYFOTOGRAFUJTE, PROSÍM.
POŠLETE.  
RÁDI POVĚSÍME NA PLOT VAŠE 
POSTŘEHY, POHLEDY A OKAMŽIKY.
TAKÉ S VAŠÍM KOMENTÁŘEM.
DĚKUJEME. 
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CO VISÍ N

PLOTĚ?

 
NEOBVYKLOU?  

CO VÁS ZAUJME,  
A CHCETE TO UKÁZAT OSTATNÍM? 

PROSÍM. 

RÁDI POVĚSÍME NA PLOT VAŠE 
POSTŘEHY, POHLEDY A OKAMŽIKY. 

VAŠÍM KOMENTÁŘEM. 

UMĚLECKÁ KOUZLA 
SLUNEČNÍCH 
PAPRSKŮ 
(VIKTORIE TUHÁ) 
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